
 منشوري براي دستگاه قضا 
بيانات حكيمانه، عالمانلله و واقع بينانه رهبر معظم انقاب اسللامي در 
ديدارهاي رمضاني با مسئولان نظام و اقشار گوناگون، همانند ستاره راهنما 
براي حركت در مسير صحيح به اقتضاي شرايط كنوني كشور بايد مورد 
توجه قرار گيرد. از جمله اين بيانات، سخنان بسيار ارزشمند معظم له در 
ديدار رئيس و مسئولان قوه قضائيه در هفته گذشته به مناسبت هفته  اين 
قوه است كه مي توان آن را »منشوري براي دستگاه قضا« دانست. به طور 
قطع توجه جدي مسئولان دستگاه قضا به اين بيانات و حركت بر اساس آن 
مي تواند تحولي جدي و بنيادين در اين مجموعه حياتي و اثرگذار بر مسائل 
كشور و نظام پديد آورد. پيش فرض توجه به اين منشور، اعتقاد به سامت، 
پويايي و كارآمدي دستگاه قضا در پيشللرفت كشور و تحقق آرمان هاي 
انقاب اسامي است. سللامت و كارآمدي نظام ديني برآمده از انقاب 
اسامي، در گرو سامت و كارآمدي قوه قضائيه است. اين قوه از اهميت 
بالايي در نظام حكومتي ديني براي استقرار عدالت به عنوان يك شعار اصلي 
از شعارهاي انقاب اسامي برخوردار است. اگر با نگاه آرمانگراي واقع بين 
به مسائل كشور بنگريم، انجام مجموعه اي از اصاحات در سيستم اداري 
كشللور ضرورت دارد. اما اصاحات نه با آن رويكردها و جهت گيري هاي 
مدعيان اصاحات طي ساليان گذشته بلكه اصاحات با همان تعريفي 
كه مقام معظم رهبري در همان دوره موسوم به اصاحات ارائه فرمودند. 
معظم له در آن مقطع زماني كه از سوي جبهه دوم خرداد شعار اصاحات 
سر داده شد، قريب به اين مضمون فرمودند، ما هم خواهان اصاحات در 
كشور هستيم، اما اصاحات واقعي، مبارزه با فقر، مبارزه با فساد، مبارزه با 
تبعيض و مبارزه با بي عدالتي است. آري اگر مدعيان اصاحات، به جاي 
ايجاد چالش هاي فراوان براي كشور و مردم بر مبناي اصاحات امريكايي، 
در مسير صحيح به دنبال مبارزه با فقر، فساد، مبارزه با تبعيض و بي عدالتي 
بودند، به طور قطع امروز مردم در شرايط بهتري قرار داشتند و انقاب و نظام 
ديني، به افق هاي آرماني اش نزديك تر شده بود. آنچه رهبر حكيم و فرزانه 
انقاب اسامي در ديدار رمضاني هفته گذشته با مسئولان قوه قضائيه بيان 
داشتند، در واقع مجموعه اي از نكات كليدي و راهبردي براي بهبود دستگاه 
قضا و ارتقاي موقعيت آن به لحاظ كارآمدي، در راستاي انجام اصاحات 
واقعي در كشور اسللت، به طور قطع مي توان گفت، نقش قوه قضائيه در 

مبارزه با فساد،  تبعيض و بي عدالتي، يك نقش بي بديل است. 
اصل 156 قانون اساسللي قوه قضائيه را اينچنين توصيف و وظايف آن را 

بر مي شمارد: 
قوه قضائيه قوه اي است مستقل كه پشتيبان حقوق فردي، اجتماعي و 

مسئول تحقق بخشيدن به عدالت و عهده دار وظايف زير است: 
1- رسلليدگي و صدور حكم در مورد تظلمات، تعديات، شكايات، حل و 
فصل دعاوي و رفع خصومات و اخذ تصميم و اقدام لازم در آن قسمت از 

امور حسبيه كه قانون معين مي كند. 
2- احياي حقوق عامه و گسترش عدل و آزادي هاي مشروع 

3- نظارت بر حسن اجراي قوانين 
4- كشللف جرم و تعقيب و مجازات و تعزير مجرميللن و اجراي حدود و 

مقررات مدون جزاي اسام 
5- اقدام مناسب براي پيشگيري از وقوع جرم و اصاح مجرمين.

تأمل در اين وظايف نشان مي دهد در صورت كارآمد بودن دستگاه قضا در 
راستاي عمل صحيح و به موقع نسبت به وظايفش، چگونه بخش عمده اي 
از مشكات انقاب، كشور، نظام و مردم حل مي شود و بسياري از شعارها 
و اهداف راهبردي انقاب تحقق پيدا مي كند. الحمدلله در سال هاي اخير 
قوه قضائيه گام هاي خوب و بلندي را براي تحقق عدالت، مبارزه با مفاسد 
و برخورد با دانه درشت ها و آقازاده هايي كه در حاشيه امن قرار داشته اند 
برداشته و اين حركت اميدها را در دل ها زنده كرده است. عمل بر اساس 
رهنمودهاي رمضاني مقام معظم رهبري كه از آن با عنوان منشوري براي 
دسللتگاه قضا مي توان ياد كرد، به حركت قوه قضائيه در مسير صحيح و 
انقابي شتاب مي بخشد. خوب است كه اين منشور از سوي دست اندركاران 
و خصوصاً رياست محترم قوه مبناي تهيه دستورالعمل ها،  آيين نامه ها، 
 شلليوه نامه ها و اباغيه ها قرار گيرد تا پس از اباغ بللا نظارت جدي براي 
اجراي آنها دستگاه قضا به مطالبات رهبري كه همان مطالبات مردم است، 

پاسخي شايسته بدهد. 
مهم ترين نكات در بيانات رهبر معظم انقاب اسامي در ديدار مسئولان 

قوه قضائيه عبارت است از: 
1- قوه قضائيه يكي از سه ركن اصلي كشور است 

»قوه قضائيه يكي از سه ركن اساسي كشور و مجري بخش مهمي از احكام 
اسامي است لذا انتظار هرگونه تاش، مجاهدت و تحمل سختي در اين 

قوه انتظار بجايي است.« 
2- ضرورت حفظ استقلال قضا در برابر عوامل مخدوش كننده 

»بايد در برابر عوامل مخدوش كننده استقال قضا از جمله تهديد، تطميع، 
رودربايستي و فشار جو عمومي ايستاد و بر رفتار و روش صحيح قضا تكيه 

كرد.« 
3- ضرورت اقتدارطلبي در دستگاه قضا به عنوان عامل استقلال 

قضا 
»اقتدارطلبي قوه قضائيه، قدرت طلبي متعارف سياسي و جناحي نيست، 

بلكه به معناي قاطعيت و ايستادگي بر سر حرف حق است.« 
4- قانون گرايي و سلامت كامل 

»در زمينه سامت قوه، كارهاي خوبي شده است و بايد با جديت به اين راه 
ادامه داد، چرا كه هر گونه فساد در دستگاه قضايي، زمينه ساز فسادهاي 

بزرگ تر در جامعه خواهد بود.« 
5- پيشگيري از جرم

»بايد تاشي سازمان يافته در اين زمينه ]پيگيري از جرم[ صورت پذيرد، 
چرا كه در غير اين صورت، جرائم مدام افزايش يافته و گسترش مي يابند و 

مديريت كان آنها ممكن نخواهد بود.« 
6- ضرورت كاهش تعداد زندانيان

»اين مسئله ]افزايش تعداد زندانيان[ از زواياي مختلف مالي، خانوادگي، 
اخاقي و اجتماعي هزينه ساز است و بايد با تمركز بر راه حل هاي مختلف، 

براي عاج آن فكري جدي كرد.« 
7- برنامه محوري

»تكيه كردن بر برنامه روشن و مدون، به حركت دقيق در مسير چشم انداز 
آينده كمك مي كنللد و مانع گرفتار شللدن در كشللمكش هاي روزمره 

مي گردد. 
8- تنقيح و اصلاح قوانين 

»قانون راه پيشرفت كشور را هموار مي كند و چنانچه برخي قوانين ايراد يا 
با يكديگر تعارض دارند بايد آنها را اصاح كرد.« 

9- كادرسازي
»نيروهاي مستعد و سالمي در قوه قضائيه وجود دارد كه بايد آنها را براي 

كارهاي بزرگ پرورش دهيد.«

عمده مشكلات كشور ريشه دروني دارد
رئيس مجلس ش�وراي اس�لامي با بيان اينكه رهب�ر معظم انقلاب 
هميش�ه از دولت حمايت ك�رده و تي�م مذاكره كنن�ده را فرزندان 
ملت خوانده است، گفت: كس�اني كه مي گويند تيم مذاكره كننده 
خيانتكار اس�ت و حرف از ولايت مداري نيز مي زنند چرا حرف هاي 
آق�ا را در رابطه ب�ا حماي�ت از دولت و تيم هس�ته اي نمي ش�نوند. 
به گزارش رسا، علي لاريجاني، رئيس مجلس شوراي اسامي در همايش 
تجليل از صنعتگران و معدنكاران نمونه استان قم كه شامگاه پنج شنبه 
برگزار شد، گفت: شللرايط فعلي و اوضاع كشللور به هيچ عنوان مطلوب 

نيست.
 وي با بيان اينكه عمده مشكات ما به درون كشور باز مي گردد، ابراز داشت: 
ساز و كار دروني كشللور با مشكل سللوء مديريت مواجه است و بايد اين 
سوءمديريت به سرعت حل شود. لاريجاني با تأكيد بر اينكه اقتصاد به نفت 
و گاز متكي است، اظهار داشت: به خاطر مشكات بين المللي دچار مشكل 
شده ايم و نمي توانيم نفت را به قيمت قبل صادر كنيم به همين دليل اقتصاد 
كشور مقداري افول كرده است. نماينده مردم قم در مجلس شوراي اسامي 
در ادامه افزود: وقتي قيمت نفت سقوط كرد كشور دچار مشكل اقتصادي 
شديد شد و اگر ما صادرات غيرنفتي داشتيم، كشور دچار بحران اقتصادي 
نمي شد.  وي تحريم ها را يكي ديگر از عوامل مشكل اقتصادي دانست و 
گفت: شرايط فعلي كشور بيش از گذشته ايجاب مي كند كه به توليد اهميت 
بيشتري بدهيم و در اين راستا بايد اول موانع توليد را از سر راه كنار بزنيم. 
لاريجاني ادامه داد: ما در داخل كشور به يك همگرايي، همزباني و همدلي 
واقعي نياز داريم و دليل اينكه رهبري امسال را سال همدلي و همزباني 
ناميدند به خاطر شرايط غيرعادي كشور است. نماينده مردم قم با تأكيد بر 
اينكه پرونده هسته اي پرونده پرمشكلي است، ابراز داشت: بايد همه كمك 

كنند تا مشكل حل شود نه اينكه از اين طريق بر اختافات دامن بزنند. 
وي تصريح كرد: كساني كه مي گويند تيم مذاكره كننده خيانتكار است و 
حرف از ولايت مداري نيز مي زنند چرا حرف هاي آقا را در رابطه با حمايت 
از دولت و تيم هسته اي نمي شنوند. رئيس مجلس شوراي اسامي اظهار 
داشت: همه مسئولان كشللور خواهان توافق خوب در مسئله هسته اي 
هستند و ما مسللئولان از اواخر دولت قبل در اين زمينه بحث كرديم و با 
مجموع توانمندي هايي كه داريم به اين نتيجه رسلليديم كه اين توافق 
را انجام و شرايط كشللور را تغيير دهيم تا اقتصاد و توليد كشور روي ريل 

قرار گيرد. 

24 ميليون گزاره برگ ملي را امضا كردند
استقبال تيم مذاكره كننده 
از گزاره برگ ملي هسته اي

ب�راي  مس�ئولان  ك�ه  باش�ند  داش�ته  اطمين�ان  م�ردم 
تصميم گيري هايش�ان ب�ه ص�ورت هميش�گي ب�ه اي�ن س�ند 
ملي)گ�زاره ب�رگ مل�ي هس�ته اي(توجه خواهن�د داش�ت. 
محسن كاظمي، نماينده ويژه قائم مقام وزير امور خارجه در گفت وگو با 
خبرگزاري بسيج، با بيان اينكه تيم مذاكره كننده هسته اي كشور از جزئيات 
گزاره برگ ملي مطلع شده اند، اظهار داشت: من در تماسي كه با قائم مقام 
آقاي ظريف در وين داشتم تمامي جزئيات اين گزاره برگ را اعام كردم كه 

با استقبال تيم مذاكره كننده روبه رو شد. 
وي گزاره برگ ملي هسته اي را يك سللند ملي ارزشمند دانست و افزود: 
اين تومار در وزارت امور خارجه حفظ مي شود و تاش مان را مي كنيم تا 
در مناسبت هاي ملي و نمايشگاه ها و مجامع بين المللي به نمايش بگذاريم. 
نماينده ويژه قائم مقام وزير امور خارجه در ادامه گفت: قطعاً وقتي گروهي 
از مردم با تجمع مقابل وزارتخانه خواستار دستيابي به توافق خوب هستند 
ما نيز در پيشبرد هسته اي مذاكرات در چارچوب مشخص شده مصمم تر 
خواهيم شد.  كاظمي تصريح كرد: امروز 24 ميليون امضا از سراسر كشور 
براي حفظ خطوط قرمز نظام در توافقنامه هسته اي از سوي سازمان بسيج 
مستضعفين كه نهادي امين و مطمئن است جمع آوري شده و اين موضوع 

تأثيري مثبت در دستيابي به يك توافق خوب خواهد داشت.
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   تسنيم: محمد نهاونديان روز گذشته براي ارائه مشورت هاي لازم، 
به مذاكره كنندگان وين پيوست. 

    مشرق: قائم مقام وزير كشور از استعفاي استاندار فارس براي حضور 
در انتخابات مجلس شوراي اسامي خبر داد. 

    مهر: آيت الله علم الهدي، خطيب جمعه مشللهد: ويژگي هاي يك 
توافق خوب را مقام معظم رهبري بارها تذكر دادند و غير از مواردي كه 
ايشان از آن به عنوان توافق مطلوب نام بردند، مردم ايران به هيچ توافقي 

رضايت نخواهند داد. 
    فارس: فومني، دبيركل حزب مردمللي اصاحات ضمن تأكيد بر 
ناكارآمدي شللوراي هماهنگي جبهه اصاحات و شللوراي راهبردي 
اصاح طلبان گفللت: در جريان اصاحات نزديك بلله 90 حزب وجود 
دارد، بنابراين غيرمنطقي است كه دو شورا بخواهند براي اين 90 حزب 

تصميم بگيرند، بنابراين بهتر است پارلمان اصاح طلبان راه بيفتد. 

دكتر يدالله جواني 

1+5 بدان�د تي�م مذاكره كننده اي�ران به هيچ 
وجه از اصول اس�لامي عقب نشيني نمي كند.

به گزارش تسنيم، آيت الله امامي كاشاني خطيب 
موقت نماز جمعه تهران در خطبه هللاي دوم اين 
نماز عبادي سياسللي با بيان اينكه اسام امروز در 
شرايطي قرار گرفته كه اين شرايط خيلي حساس 
و بي سابقه است، افزود: اين شرايط به گونه اي است 
كه امروز مبارزه و جنگي بين اسام و كفر درگرفته 
است كه اين جنگ ميدان وسيعش ميدان مجازي 
اسللت. اين جنگ ميداني اسللت كه در سايت ها و 
شبكه هاي اجتماعي و موبايل ها و حتي تلفن فضا 
دارد و تبليغات زهرآگين عليه اسام گسترده شده 
است. اين يك ميدان نبردي است كه دنياي صنعت 
عليه تمام فضائل و ارزش هاي اسامي و انساني عليه 

آن استفاده مي كنند. 

    گروه هاي تكفيري با پول نفت
 ايجاد شده اند

خطيب موقت نماز جمعه تهللران در ادامه اظهار 
داشت: شللرايط ديگر دنياي اسللام اين است كه 
مسلللمانان در ميدان طبيعي وارد جنگ شده اند 
كلله از آن مي توان به داعش هللا، تكفيري ها، گروه 
النصره و طالبان اشاره كرد كه اين گروه ها را استكبار 
درست كرده است. اين گروه ها با قدرت امريكايي 
و صهيونيستي و پول نفتي درسللت شده اند و اين 
قدرت هللا اين چنيللن از طريق انسللان هاي ابله و 
جوان هاي جاهل و نادان از راه همين شللبكه هاي 
اجتماعي و فضاي مجازي عليه اسللام، شلليعه و 
مسللجد تبليغ مي كنند، البته به قول خودشللان 
به دروغ مي گويند كه سلللفي گري اين تبليغات و 
بدبختي ها را به راه انداخته است، از طرفي هم به آنها 

پول مي دهند و اين وضعي اسللت كه امروز در دنيا 
مي بينيم. آيت الله امامي كاشاني با طرح اين سؤال 
كه در شرايط دنياي امروز اسام تكليف چيست، 
گفت: تكليف اين است كه جهان اسام بيدار شود. 
خطباي جمعه معارف اسام را بيان كنند. اين گروه، 
گروهي است كه دنياي استكبار عليه اسام امروز آن 
را ترويج و تبليغ و تربيت مي كنند و اين وضعي است 

كه به وجود آورده است. 
    عربستان را يهودي ها اداره مي كنند

وي در ادامه اظهار داشت: كشوري اسامي است اما 
مديرشان يهودي و صهيونيست است كه نمونه آن 
عربستان سعودي و امثال اينها است، مي بينيم كه 
اينها چكار مي كنند! اين بساطي است كه در يمن 

برپا كرده اند. 
اين بساط و حمايت از داعش است كه در سوريه و 

در عراق و لبنان و نقاط ديگر ايجاد كرده اند، البته 
كشورهاي غربي و حتي آل سعود فكر مي كنند كه 
اين جنايت ها را ملت مسلمان مي كند اما ان شاءالله 
آتش اين فتنه به زودي دامن خودشان را هم خواهد 
گرفت. خطيب موقت نمازجمعه تهران با بيان اينكه 
شرايط امروز دنياي اسام ناگوار است، به طرح  اين 
سللؤال  پرداخت  كه چه بايد كرد، افللزود: آفرين و 
هزاران درود و سام و صلوات بر امام خميني )ره( 
كه مسللئله اتحاد جامعه اسللامي و امت اسام را 
مطرح فرمود، حتي ايشان هفته وحدت را تعيين 
كرد و نسبت به اسرائيل و صهيونيست، جمعه آخر 
ماه رمضان را، جمعه قدس اعام فرمود. اين حركت 
براي اين است كه ملت اسام منسجم شوند و ببينند 
كه كجا ايستاده اند و چه خبري عليه اسام و امت 

اسامي مي شود. 
آيت الله امامي كاشاني در همين زمينه تصريح كرد: 
مي بينيم كه چه عالي رهبر معظم انقاب همان راه 
امام راحل را ادامه مي دهند و جمله ايشللان جمله 
بلندي است كه شللب گذشللته همه از تلويزيون 
شنيديم كه در جمع اديبان و شاعران فرمودند كه 
شعر بايد در خدمت جدا شللدن حق از باطل قرار 
بگيرد، حتي شعر   نقش مهمي مي تواند در موفقيت 

داشته باشد. 
خطيب موقت نمازجمعه تهران افزود: تشيعي كه 
نسبت به خلفا توهين مي كند و تشيعي كه كلمات 
زشت در رسانه هايشان عليه خلفا بيان مي كنند، 
مگر غير از تشيع انگليسي است؟! اين همين است 
كه انگليسي ها مي خواهند اين همان راهي است 
كه مي روند. وي در پايان به مذاكرات هسللته اي 
ايران با اعضاي گروه 1+5 اشللاره و خاطرنشان 
كرد: نكته مهم در مذاكرات هسته اي اين است كه 
ايدئولوژي اسام و قرآن كريم مي فرمايد كه از كفار 
نترسيد و از من بترسيد. اين تفكر ديني است كه 
ملت ايران، رهبري معظم انقاب اسامي و دولت، 
مجلس و قوه قضائيه، همه و هملله آن را دنبال 
مي كنند كه به 1+5 مي گويم كه براساس همين 
ايدئولوژي است كه ايستاده اند و از مواضشان كه 
براساس عزت، اقتدار و كيان ملت ايران است، به 

هيچ وجه عقب نشيني نمي كنند. 

خطيب نماز جمعه تهران:

تيم مذاكره كننده ايران از اصول عقب نشيني نمي كند

    خبر يك   

  چهره ها

كوثري: امريكايي ها بيشتر از ما نيازمند توافقند
تي�م مذاكره كنن�ده بايد به رعاي�ت خطوط قرم�ز در مذاك�رات توجه 
ويژه اي داشته باش�د چراكه به هيچ وجه نبايد از اين خطوط رد شويم. 
اسماعيل كوثري، نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسامي در گفت وگو 
با فارس، به ضرورت حفظ خطوط قرمز از سوي تيم مذاكره كننده هسته اي 
اشاره كرد و گفت: تيم مذاكره كننده بايد به رعايت خطوط قرمز در مذاكرات 
توجه ويژه اي داشته باشد چراكه به هيچ وجه نبايد از اين خطوط رد شويم. وي 
با بيان اينكه طرف مقابل در طرح ها و پيشنهادات خود منافع خود را در نظر 

مي گيرد، خاطرنشان كرد: همانگونه كه طرف مقابل در مذاكرات هسته اي به منافع خود مي انديشد ما 
نيز بايد منافع خود را در نظر بگيريم و آن هم رعايت خطوط قرمز است كه بايد توجه ويژه اي به آن داشته 
باشلليم.  اين نماينده مجلس با تأكيد بر لغو يكجاي همه تحريم ها خاطرنشان كرد: اينكه طرف مقابل 
بخواهد لغو تحريم ها را به طور مرحله اي اجرا كند به هيچ وجه مورد پذيرش نيست و تيم مذاكره كننده 
بايد به آن توجه داشته باشند. كوثري با بيان اينكه امريكايي ها بيشتر از ما به امضاي اين توافق نيازمند 
هستند، بيان داشت: ما بايد به اين امر توجه كنيم كه در امضاي توافقنامه خطوط قرمز خود را كه بر آن 

تأكيد شده است رعايت كنيم و بايد بدانيم كه آنها بيشتر از ما به اين توافق نيازمند هستند. 

شيخ الاسلام: آژانس انرژي اتمي قابل اعتماد نيست
 آژان�س بين الملل�ي ان�رژي اتم�ي قاب�ل اعتماد نيس�ت و به ف�رض اگر 
قابل اعتم�اد ه�م ب�ود، درخواس�ت ب�راي بازرس�ي از مراك�ز نظامي و 
مصاحب�ه ب�ا دانش�مندان هس�ته اي م�ا درخواس�تي منطقي  نيس�ت. 
حسين شيخ الاسام، مشللاور امور بين الملل رئيس مجلس شوراي اسامي در 
گفت وگو با فارس با تأكيد بر عدم بازرسي از مراكز نظامي كشور توسط بازرسان 
آژانس اظهار داشت: اين حق ما و هر كشور ديگري است كه اجازه ندهد آنچه كه به 
امنيت كشور بستگي دارد به دست خارجي ها بيفتد. وي افزود: آژانس بين المللي 

انرژي اتمي قابل اعتماد نيست و به فرض اگر قابل اعتماد هم بود درخواست براي بازرسي از مراكز نظامي و 
مصاحبه با دانشمندان هسته اي ما درخواست منطقي  نيست به ويژه بعد از تجربه تلخي كه ما از ترور دانشمندان 
هسته اي خود توسط آژانس داشتيم. مشاور امور بين الملل مجلس شوراي اسامي تصريح كرد: ما بنا نيست 
پاي توافقي را امضا كنيم كه امنيت ملي ما را به خطر بيندازد، ما مي خواهيم توافقي را امضا كنيم كه امنيت مان را 
افزايش دهد. شيخ الاسام با تأكيد بر لغو يكجاي تحريم ها در توافق هسته اي خاطرنشان كرد: تحريم ها از ابتدا 
هم ظالمانه بوده و نوعي زورگويي و گردن كلفتي به شمار مي رود و نبايد كار به گونه اي باشد كه ما تعهداتي را 

بپذيريم و طرف مقابل لغو تحريم هاي ظالمانه را به نهادي كه مستقل هم نيست مانند آژانس محول دهد.

رئيس جمهور در ضيافت افطار با استانداران و معاونان وزرا:

حل و فصل معضلات اقتصادي زمان زيادي مي خواهد

صداي پاي  عرفي گرايي در حاكميت

ب�ا برنامه ري�زي مناس�ب مي توانيم مش�كلات را پش�ت س�ر 
بگذاريم و امي�دي را كه در جامعه ايجاد ش�ده، ب�ه يك حركت 
پرش�تاب اقتص�ادي، اجتماع�ي و فرهنگ�ي تبدي�ل كني�م. 
حجت الاسام روحاني پنج شنبه شب در ضيافت افطار با استانداران و 
معاونان وزرا با اشاره به قرار گرفتن در آستانه دو سالگي آغاز به كار دولت 
تدبير و اميد گفت: دولت در شرايطي كار خود را آغاز كرد كه با انبوهي از 
تعهدات و بدهي مواجه بود و شاهد معضات متعددي در بخش اقتصاد 
از جمله ركود، تورم، ناپايداري و عدم آرامش در بازار بوديم. هنوز هم 
معضات فراواني باقي مانده كه حل و فصل آنها به زمان زيادي نياز دارد. 
روحاني گفت: بخش زيادي از فرصت دولت صرف حل و فصل معضات 
و مشكاتي است كه از گذشته به اين دولت به ارث رسيده و اميدواريم 

بتوانيم شرايطي به وجود بياوريم كه فشار بر مردم كمتر شود. 
رئيس جمهور با ابراز اميدواري نسبت به حل و فصل موضوع هسته اي بر 
مبناي اصول مشخص شده، گفت: البته حل و فصل به اين معنا نيست 
كه پس از آن همه مشللكات برطرف خواهد شد، بلكه دهها مشكل 
ديگر وجود دارد كه بايد در مسير رفع آنها نيز تاش كنيم و حل و فصل 

موضوع هسته اي صرفاً مسللير را براي حركت و تاش اصلي دولت به 
منظور رفع مشكات كشور هموارتر مي كند. روحاني تصريح كرد: با 
وحدت، همدلي و فداكاري، مشكات موجود قابل حل و فصل است و 
حمايت هاي مقام معظم رهبري، پشتوانه دولت در اين مسير مي باشد. 
رئيس جمهور اضافه كرد: بايد مسير صادرات غيرنفتي را هموار كرد و 
در اين زمينه استان ها و مناطق آزاد مي توانند فعال شوند. همه تاش 
ما بايد اين باشد تا امسال، تحركي در بخش غيردولتي ايجاد كنيم. از 
سوي ديگر بايد شرايط را هموار كنيم تا سرمايه هاي خارجي را جذب 

كنيم و مسير رونق اقتصادي را هموار سازيم. 
روحاني در بخش ديگري از سخنان خود با تبريك مياد امام حسن 
مجتبي)ع( با بيللان اينكه زندگي همه ائمه هللدي)ع( براي همه ما 
درس، راه و راهنمايي است، اظهار داشت: زندگي امام حسن)ع( به ما 
نشان مي دهد كه اگر مسئولي وظيفه اي را احساس كرد ولو اينكه در 
شرايطي كه اگر آن مسئوليت را انجام دهد، با مشكات و زخم زبان 
توأم مي شللود، نبايد در انجام آن وظيفه ترديد كند. رئيس جمهور 
گفت: امام حسن)ع( تصميمي گرفتند كه مقام معظم رهبري از آن به 

عنوان نرمش قهرمانانه ياد كردند. زماني كه امام مجتبي)ع( تصميم  به 
صلح مي گيرند يكي از ياران امام علي)ع( پيش ايشان آمد و گفت: اي 
كاش من مرده بودم و اين منظره را نمي ديدم و امام در پاسخ وي گفت 
وقتي ديدم اكثريت مردم اين را مي خواهند نخواستم چيزي را كه 

مردم نمي خواهند بر آنها تحميل شود. 
روحاني تصريح كرد: امام حسللن)ع( مي خواهند به ما ياد بدهند 
كه بايد به مصلحت امت و خواسللت مردم و جامعلله توجه كرد و 
به نفع امت و جامعه اسللامي تصميم گرفت. رئيس جمهور گفت: 
امام حسن)ع( كار بسيار بزرگي انجام دادند و در شرايطي كه امت 
اسامي مي توانست مضمحل شده و خونريزي ادامه پيدا كند يك 
تصميم بسيار مهم براي امت اسللامي اتخاذ كردند، به رغم همه 
سللختي هايي كه اين تصميم براي ايشان داشللت. دكتر روحاني 
اظهار داشت: شجاعت در مراحل و مقاطع مختلف و در برابر شرايط 
گوناگون تاريخي معناي خاص خللود را دارد و امام مجتبي)ع( آن 
تصميم سخت را اتخاذ كردند و ما هم بايد راه و مسير امام مجتبي 

را دنبال كنيم. 

 ادامه از صفحه اول
 ممكن اسللت عرفي گرايي در زندگي روزمره مردم رخ نمايي كند كه 
معمولاً  در قالب مدگرايي رفتاري، پوششي و منشي قابل بازيابي است 
اما اگر قرار اسللت در عرصه حاكميت »عرفي گرايي پنهان« و عيان را 

بنمايانيم چه نيازي به مدعاي اسامي است؟
بدون ترديد آنچه شرح داده شللد مربوط به نقص دموكراسي است. در 
عرفي گرايي هدف از توسعه نه رشد و تعالي است كه رأي مجدد توده به 
مولدان و حامان امر توسعه است. فهم مشاوران دولت يا شخص رئيس 
جمهور احتمالاً اين است كه »عرف رأي ساز« چگونه سامان مي يابد و 
چگونه مي توان پرستيژ روشللنفكري را در عرصه سياست ورزي پياده 
نمود. بنابراين نقص دموكراسي غربي اين است كه نخبگان پيرو توده اند 
و چون به رأي توده نياز دارند ابايي از پذيرش همجنس گرايي، سللقط 
جنين، چند شوهري و ... ندارند. ممكن است نخبگان ما حكومت ديني 
را هم به عرف بسپارند. بدين معني كه اگر مردم،  نظام ديني بخواهند بايد 
تمكين نمود، اما در نقطه صفر جهت گيري شان بي طرفي نيست بلكه 
خود مروج سكولاريسم و عرفي گرايي و ليبراليسم هستند. اين راهبردي 

اسللت كه قباً روزنامه هايي مانند صبح امللروز و ماهنامه كيان دنبال 
مي كردند و از قضا راهبرد غرب براي استحاله دروني و تدريجي محتواي 
نظام اسامي تاش جهت عرفي گرايي و تسليم شدن مسئولين در مقابل 
عرفي سازي براي رأي آوري مجدد اسللت. اگر برخي مسئولان داراي 
چنين ذائقه اي هستند چرا بر خط امام تأكيد مي كنند؟ امام به شدت بر 
»جمهوري اسامي اسمي« مي تاختند و مقام معظم رهبري نيز از دو 
ماهيت حقوقي و حقيقي نظام، اصالت را به ماهيت حقيقي مي دهند و آن 
را وجه متمايز كننده نظام ما از »نظام هاي عرفي« مي دانند. )86/9/24، 

دانشگاه علم و صنعت(
ممكن است دولت هاي جمهوري اسامي اقدامات مؤثري نيز در راستاي 
توسعه انجام دهند يا انجام داده باشند، اما آنچه هنر دولت ها و حاكميت 
است پياده كردن اهداف انقاب اسامي است. توسعه عرفي و خطي كه 
روشنفكران ما نشخوار مي نمايند فاقد خاستگاه معرفتي بومي است. 
بنابراين تمايز جدي بين آن و آنچه مردم ايران در انقاب اسامي 1357 
مي خواستند وجود دارد. دولت نبايد مسللير اداره كشور را طوري طي 
نمايد كه مؤمنان، انقابيون و قاطبه جامعه مذهبي ايران احساس نمايند 

در نگاه دولت تفاوتي بين جمهوري اسامي با فان كشور توسعه يافته 
اروپايي وجود ندارد. توسعه اي كه امروز مدنظر روشنفكران است تفاوتي 
با توسللعه اي كه پهلوي دوم دنبللال مي كرد ندارد. اگر اسللتانداردها و 
شاخص هاي توسللعه غربي براي اندازه گيري مد نظر است كه لازم به 
انقاب نبود. جاده، برق، شهرسللازي، كارخانه و... را هم دولت فرانسه 
بهتر از ما مي سازد و هم پهلوي در پي آن بود. بنابراين به نظر مي رسد 
فلسفه قيام امام را با سكوت تزئين مي كنيم و به يك بعد از ابعاد آن كه 
رفاه است توجه مي كنيم. قيام امام، »قيام براي شكم« نبود. دنياي مردم 
براي امام فوق العاده اهميت داشت اما صرفاً بدان نمي انديشيد. »خير 
دنيا و آخرت« يا »رشد مادي و معنوي« به صورت توأمان مدنظر امام 
بود. اين گفتمان را در دو سال دولت فعلي نمي بينيم و از چارچوب فكري 
مشاوران نيز برنمي آيد كه عزت در تمسك به اسام است، شاخص عزت 
را جناب سللريع القلم پذيرش ويزا در فرودگاه كپنهاگ دانمارك اعام 
كردند. از اين نگاه، جمهوري اسللامي كه هيچ، جمهوري فرانسه هم 
بيرون نمي آيد، چراكه فرانسوي ها هم فرودگاه كپنهاگ را برتر از پاريس 

نمي دانند. الگوي ما كجاست؟ 

      نگاه

       سرمقاله

دشمن نمي تواند دانش هسته اي را از ايران بگيرد
رئيس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اس�لامي ضمن تأكيد بر 
اينكه در هسته اي به نقطه اي رسيديم كه دشمن نمي تواند اين دانش 
را از ما بگيرد، گفت: دشمن نمي تواند آپارتايد دانش را راه بيندازد. 
به گزارش مهللر، كاظم جالي، تيللم مذاكره كننده ايرانللي در وين را 
رزمندگان جبهه ديپلماسللي كشللور خواند كه در حللال رزم در وين 
هستند و افزود: دشمن نمي تواند آپارتايد دانش در دنيا به راه بيندازد و 
اگر جلوي رسيدن دانش به ايران گرفته شود ايراني ها خودشان دانش 
توليد كرده به جهان عرضه مي كنند همانگونه كه طي 30 سال و اندي 

تحريم ها اينگونه عمل كردند. 

 طنز هاي خودماني
 مسعود دانش منش

خودمانيم

اختيار است اختيار!

  مولانا مي گويد آدم بي اختيار چوب مي خورد! حكايت از اين قرار 
است كه يك نفر بالاي درخت باغي رفته بود و دزدانه ميوه مي خورد. 
باغبان آمد و گفت: »از خدا شرم نمي كني كه به مال مردم دست 
درازي مي كني؟« دزد گفت: »اينجا باغ خداست، اينها ميوه هاي 
خدا هستند، من هم بنده خدا؛ اگر ميوه اي خوردم، خواست خدا 
بوده! تقصير من چيست؟ من كه اختياري ندارم.« باغبان گفت: »بيا 
پايين تا يك جواب منطقي به تو بدهم.« دزد آمد پايين و باغبان با 
چوب به جانش افتاد! دزد گفت: »چرا مي زني؟« باغبان جواب داد: 
»چوب خدا با دست يك بنده به پشت ديگر بنده اش مي خورد! من 
كه اختياري ندارم!« اينجا بود كه: »گفت توبه كردم از جبر  اي عيار/ 

اختيار است اختيار است اختيار«
ديروز يك خبرگزاري خارجي نوشته بود: مشكل اصلي مذاكرات، 
بي اختيار بودن نماينده امريكا و باتكليف بودن ديگر اعضاي 5+1 
است، چون كنگره امريكا اعام مي كند كه نتيجه مذاكرات ايران 
و گروه 1+5 مورد قبول آنها نيست و باراك اوباما و دولت وي ايالات 

متحده را در مذاكرات نمايندگي نمي كنند!
مثل اينكه آنها حكايت مولانا را نخوانده اند و نمي دانند آخر و عاقبت 

آدم بي اختيار چه مي شود!
      

بعضي جاها يك نسبت معكوس بين جيب و پز وجود دارد! يعني 
هر چقدر جيب خالي تر باشد پز عالي تر مي شود! به دوستم گفتم: 
»شنيده اي كه سردار نقدي مراسم افطار رئيس جمهور را به دليل 
تجمل گرايي ترك كرده اسللت؟« گفت: »آقاي روحاني كه مدام 
مي گويد خزانه خالي اسللت! پس اين خرج هللا از كجا مي آيد؟« 
گفتم: »قضيه همان فرمول جيب و پز است! منتها اين فرمول يك 
گنجايش محدودي دارد، يعني پز از يك حدي كه عالي تر شود، 

معلوم است كه جيب خالي نبوده، بلكه خالي بندي شده است!«


